

Foreword

Revenue Statistics in Africa is a joint publication by the OECD Centre for Tax Policy and Administration, the OECD Development Centre, the African Tax Administration Forum and the African Union Commission, with the technical support of the African Development Bank, the World Customs Organisation and the Centre de rencontres et d'études des dirigeants des administrations fiscales and the financial support of the European Union.

The report presents detailed, internationally comparable data on both tax and non-tax revenues for sixteen African countries. Its approach is based on the well-established methodology of the OECD Revenue Statistics database, which has become an essential reference source for OECD member countries and many more. Comparisons are also made with the average for OECD economies and for the economies featured in Revenue Statistics in Latin America and the Caribbean.

The term “taxes” in this publication is confined to “compulsory, unrequited payments to general government”. As outlined in the Interpretative Guide to the Revenue Statistics, taxes are “unrequited” in the sense that benefits provided by government to taxpayers are not normally in proportion to their payments. The OECD methodology classifies a tax according to its base: income, profits and capital gains (classified under heading 1000), payroll (heading 3000), property (heading 4000), goods and services (heading 5000) and other taxes (heading 6000). Compulsory social security contributions paid to general government are treated as taxes, and classified under heading 2000. Much greater detail on the tax concept and the classification of taxes are set out in the OECD Interpretative Guide in Annex A.

The term “non-tax revenue” includes all general government revenue that does not meet the OECD definition of taxation. Revenues that do not constitute taxation include grants (e.g. foreign aid), returns on government market investments, rents on the extraction of resources from public lands, sales of government-produced goods and services, and the collection of fines and forfeits. More details on these types of revenues, as well as an explanation of the use of cash or accrual basis of reporting in the publication are available in Annex B.

The report provides an overview of the main revenue trends in the sixteen participating African countries. It examines changes in the level of both tax and non-tax revenues as a percentage of GDP and the structure of these revenue streams between 1990 and 2015.

Avant-propos

Les Statistiques des recettes publiques en Afrique est une publication conjointe du Centre de politique et d'administration fiscales de l'OCDE, du Centre de développement de l'OCDE, du Forum sur l'administration fiscale africaine (ATAF), et de la Commission de l'Union africaine, avec l'assistance technique de la Banque africaine de développement, de l'Organisation mondiale des douanes et du Centre de rencontres et d'études des dirigeants des administrations fiscales et le soutien financier de l'Union européenne.

Le rapport fournit des données détaillées et comparables à l'échelle internationale, sur les recettes fiscales et non fiscales de seize pays africains. Son approche repose sur la méthodologie bien établie des Statistiques des recettes publiques de l'OCDE, devenue une source de référence essentielle pour les pays membres de l'Organisation et au-delà. Des comparaisons sont également effectuées avec la moyenne des économies de l'OCDE et avec celle des économies couvertes par les Statistiques des recettes publiques en Amérique latine et dans les Caraïbes.

Dans cette publication, le terme « impôts » fait référence uniquement aux « versements obligatoires sans contrepartie aux administrations publiques ». Comme indiqué dans le Guide d'interprétation pour les Statistiques des recettes publiques, les impôts sont « sans contrepartie » en ce sens que les prestations fournies par les administrations aux contribuables ne sont pas normalement proportionnelles à leurs paiements. La méthodologie de l'OCDE consiste à classer les impôts en fonction de l'assiette : le revenu, les bénéfices et les gains en capital (rubrique 1000), les salaires et la main-d'œuvre (rubrique 3000), le patrimoine (rubrique 4000), les biens et les services (rubrique 5000) et autres impôts (rubrique 6000). Les cotisations obligatoires de sécurité sociale versées aux administrations publiques sont aussi traitées comme des impôts et classées dans la rubrique 2000. Des informations plus détaillées sur la notion d'impôt et sur la classification des impôts sont présentées dans le Guide d'interprétation de l'OCDE figurant à l'annexe A.

Le terme « recettes non fiscales » recouvre toutes les recettes des administrations publiques qui ne sont pas considérées comme des « impôts » selon la définition de l'OCDE. Les recettes non fiscales incluent les dons (comme l'aide extérieure), les rendements d'investissements publics, les rentes tirées de l'extraction de ressources du domaine public, la vente de biens et de services produits par le secteur public, et les amendes et confiscations. On trouvera, à l'annexe B, des informations plus détaillées sur ces catégories de recettes ainsi qu'une explication de l'utilisation de l'enregistrement sur la base des décaissements ou des droits constatés.

Le rapport offre une vue d'ensemble des grandes tendances des recettes dans les seize pays d'Afrique couverts par la publication. Il examine les variations des niveaux de recettes fiscales et non fiscales en pourcentage du PIB ainsi que leurs composantes entre 1990 et 2015.

Acknowledgements

Revenue Statistics in Africa has been jointly produced by the Organisation for Economic Co-operation and Development (OECD) Centre for Tax Policy and Administration (CTP), the OECD Development Centre (DEV), the African Tax Administration Forum (ATAF) and the African Union Commission (AUC), with the technical support of the African Development Bank (AfDB), the World Customs Organisation (WCO), the Centre de rencontres et d'études des dirigeants des administrations fiscales (CREDAF) and the European Commission. The staff from these organisations with responsibility for producing the publication were: Emmanuelle Modica, Michelle Harding, Michael Sharratt and Talita Yamashiro Fordelone of CTP under the supervision of the Director Pascal Saint-Amans, Deputy Director Grace Perez-Navarro and the Head of the Tax Policy and Tax Statistics Division David Bradbury; Sébastien Markley, Bakary Traoré, Ines Zebdi and Arthur Minsat of DEV under the supervision of the Director of the Development Centre and Special Advisor to the OECD Secretary-General on Development Mario Pezzini, and of the Senior Communications Manager Henri-Bernard Solignac-Lecomte; Director of Research at ATAF Nara Monkam; Dossina Yeo, Senior Statistician and Jose Awong Alene, Statistician at the AUC under the Director of Economic Affairs Dr. René N'guettia Kouassi; Statistician Koua Louis Kouakou at AfDB heading the Division of Economic and Social Statistics; Secretary General Didier Cornillet of CREDAF; Policy Officer Vincent Bigot, Head of Domestic Revenue Mobilisation Sector Hubert Perr and Head of Budget Support, Public Finance Management, Domestic Revenue Mobilisation Unit Erica Gerretsen at the European Commission. Elizabeth Nash, Elisabeth Turner and Delphine Grandrieux at DEV ensured the production of the publication in both paper and electronic forms.

The authors would like to thank their colleagues working in national entities with whom they have consulted regularly. These institutions include finance ministries, national tax agencies and national statistical institutes of Cabo Verde, Cameroon, Côte d'Ivoire, the Democratic Republic of the Congo, Ghana, Kenya, Mauritius, Morocco, Niger, Rwanda, Senegal, South Africa, Swaziland, Togo, Tunisia and Uganda. They also wish to give their appreciation to the Government of Morocco for the secondments of Fadoua Bouhassoune and Hakime Lakhal at CTP, and to DEV and CTP colleagues for commenting on drafts and providing technical assistance.

Finally, the partners would like to thank the European Commission, the AUC, the ATAF, GIZ and the South African Revenue authority (SARS) that hosted, organised and funded the technical workshops in Pretoria, South Africa (June 2016).

This document was produced with the financial assistance of the European Union. The views expressed herein can in no way be taken to reflect the official opinion of the European Union.

Remerciements

La publication des *Statistiques des recettes publiques en Afrique* a été produite conjointement par le Centre de politique et d'administration fiscales (CPAF) de l'Organisation de coopération et de développement économiques (OCDE), le Centre de développement de l'OCDE (DEV), le Forum sur l'administration fiscale africaine (ATAF), et la Commission de l'Union africaine (CUA), avec l'assistance technique de la Banque africaine de développement (BAfD), l'Organisation mondiale des douanes (OMD), le Centre de rencontres et d'études des dirigeants des administrations fiscales (CREDAF), et la Commission européenne. Les agents de ces organisations auxquels la responsabilité de la publication a été confiée sont : Emmanuelle Modica, Michelle Harding, Michael Sharratt et Talita Yamashiro Fordelone du CPAF sous la supervision du Directeur du Centre Pascal Saint-Amans, Grace Perez-Navarro, Directrice adjointe du CPAF et David Bradbury, Chef de la Division des politiques fiscales et statistiques ; Sébastien Markley, Bakary Traoré, Ines Zebdi et Arthur Minsat de DEV sous la supervision du Directeur du Centre de développement Mario Pezzini, et de Henri-Bernard Solignac-Lecomte, Chef de la communication ; Nara Monkam, Directrice de recherche à l'ATAF ; Dossina Yeo, Statisticien principal et Jose Awong Alene, Statisticien de la CUA, sous la supervision de René N'guettia Kouassi, Directeur des affaires économiques ; Koua Louis Kouakou, statisticien à la BAfD, à la tête de la Division des statistiques économiques et sociales ; Didier Cornillet, Secrétaire général du CREDAF ; Vincent Bigot, chargé de mission, Hubert Perr, Chef du secteur de la mobilisation des ressources intérieures et Erica Gerretsen, Chef de l'unité de l'appui budgétaire, gestion des finances publiques, et mobilisation des ressources intérieures à la Commission européenne. Elizabeth Nash, Elisabeth Turner et Delphine Grandrieux à DEV ont assuré la production de la publication sous forme imprimée et électronique.

Les auteurs tiennent à remercier leurs collègues des institutions nationales avec lesquels des consultations ont eu lieu régulièrement. Ces institutions sont notamment les ministères des Finances, les administrations fiscales nationales et les instituts statistiques nationaux de l'Afrique du Sud, du Cabo Verde, du Cameroun, de la République démocratique du Congo, de la Côte d'Ivoire, du Ghana, du Kenya, du Maroc, de Maurice, du Niger, de l'Ouganda, du Rwanda, du Sénégal, du Swaziland, du Togo et de la Tunisie. Ils souhaitent également exprimer leur reconnaissance au gouvernement marocain pour l'envoi en détachement de Fadoua Bouhassoune et Hakime Lakhel auprès du CPAF, ainsi qu'aux agents de DEV et du CPAF pour leurs commentaires sur les projets de texte et leur assistance technique.

Enfin, les partenaires ont à cœur de remercier la Commission européenne, la CUA, l'ATAF, GIZ et l'administration fiscale sud-africaine (SARS) d'avoir accueilli, organisé et financé les ateliers techniques à Pretoria, Afrique du Sud (juin 2016).

Ce document a été produit avec le soutien financier de l'Union européenne. Les opinions exprimées dans ce rapport ne peuvent en aucun cas refléter l'opinion officielle de l'Union européenne.



From:
Revenue Statistics in Africa 2017

Access the complete publication at:
<https://doi.org/10.1787/9789264280854-en-fr>

Please cite this chapter as:

OECD/African Tax Administration Forum/African Union Commission (2017), “Foreword and Acknowledgements”, in *Revenue Statistics in Africa 2017*, OECD Publishing, Paris.

DOI: <https://doi.org/10.1787/9789264280854-1-en-fr>

This work is published under the responsibility of the Secretary-General of the OECD. The opinions expressed and arguments employed herein do not necessarily reflect the official views of OECD member countries.

This document and any map included herein are without prejudice to the status of or sovereignty over any territory, to the delimitation of international frontiers and boundaries and to the name of any territory, city or area.

You can copy, download or print OECD content for your own use, and you can include excerpts from OECD publications, databases and multimedia products in your own documents, presentations, blogs, websites and teaching materials, provided that suitable acknowledgment of OECD as source and copyright owner is given. All requests for public or commercial use and translation rights should be submitted to rights@oecd.org. Requests for permission to photocopy portions of this material for public or commercial use shall be addressed directly to the Copyright Clearance Center (CCC) at info@copyright.com or the Centre français d'exploitation du droit de copie (CFC) at contact@cfcopies.com.